
اگر بيمار باش�يد حتم�اً اين روزها ب�راي تهيه 
داروهايت�ان لااق�ل به چن�د داروخانه اي س�ر 
زده اي�د و با جمله »يكي دو قلم�ش را نداريم « 
مواجه شده ايد. اين مس�ئله براي بيماري هاي 
صعب العلاج�ي همچ�ون بيماران س�رطاني يا 
بيماران خاص ملموس تر بوده است؛ به گونه اي 
كه براي تهي�ه يك�ي دو قل�م داروي كمبود از 
نسخه ش�ان ناگزيرند داروخانه هاي مختلف را 
در چهارگوش�ه ش�هر زير پا بگذارند. به سراغ 
مسئولان سازمان غذا و دارو كه برويد، متوجه 
مي ش�ويد ماجرا بر س�ر تأمين ارز داروست و 
از آنجايي  كه ارز دارو تمام ش�ده ممكن اس�ت 
اين كمبودها بيشتر هم بش�ود. رئيس سازمان 
غ�ذا و دارو چند روز پيش ب�ا تأييد كمبودهاي 
داروي�ي گفته ب�ود »در حال حاضر ب�راي يك 
م�اه ۵٠ قلم دارو و براي س�ه م�اه ١٩٠ قلم دارو 
كمب�ود داري�م. « وي در عين حال ب�ا تأكيد بر 
اينكه برخي ادعاها در خص�وص كمبود دارو را 
قبول نداريم، درباره كمبودهاي دارويي اينگونه 
توضيح داد: »ب�ه كمب�ود داروي برند خارجي 
كه مش�ابه داخل�ي دارد ي�ا توق�ف توليد يك 
داروي داخلي كه چندين ش�ركت توليدكننده 
ديگ�ر دارد، كمبود دارويي اطلاق نمي ش�ود.«

كمبوده��اي دارويي خيلي وقت اس��ت از س��وي 
چهره هاي مختلف حوزه دارو هشدار داده مي شود. 
خرداد ماه امسال علي فاطمي، نايب رئيس انجمن 
داروسازان ايران با تأكيد بر كمبود بي سابقه دارويي 
گفته بود: » متأس��فانه در حال حاضر كمبودهاي 
دارويي بيداد مي كند و طي ۱۰ تا ۱۵ س��ال اخير 
هيچ گاه به اندازه امروز كمبود دارويي نداش��تيم. 
ما كه در داروخانه كار مي كنيم، شاهديم كه براي 

بديهي ترين داروها و حت��ي براي يك داروي زخم 
معده س��اده هم مردم دنبال دارو مي گردند، براي 

انسولين مردم گرفتارند.«
وقتي دلايل اين كمبود دارويي را بررس��ي كنيم 
به مس��ئله اختصاص ارز براي واردات دارو و مواد 
اوليه مي رسيم. موضوعي كه موجب شده مردم و 
بيماران براي تهيه داروهايشان به دردسر بيفتند و 
داروخانه هاي شهر را زير پا بگذارند. جالب اينجاست 
كه مسئولان وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو 
يك روز اين كمبودها را مي پذيرن��د و فردا آنها را 

توجيه مي كنند. 
   كمبود دارو و كمبود ارز دارويي 

بهرام دارايي، رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو درباره 
كمبودهاي دارويي اينگون��ه توضيح مي دهد: » از 
سه ماه قبل كه مسئوليت سازمان غذا و دارو را به 
عهده گرفتم، پيش بيني ها براي كمبود داروهاي 
اولويت دار در يك ماه پيش رو انجام گرفت كه ۱/۵ 
ميليارد دلار ارز بود، چون مجلس سال گذشته براي 
تأمين كل دارو و تجهيزات پزشكي در سال ۱۴۰۰، 

2 ميليارد دلار در نظر گرفته بود.«
به گفته وي اين مبلغ در سال 9٧ رقمي برابر 3/9 
ميليارد دلار بود و مشخص بود كه اين شرايط باعث 
كمبود خواهد ش��د، چراكه در همان پنج ماه اول 

سال، 2 ميليارد دلار ارز مصرف شده بود. 
داراي��ي تصريح مي كند: » ما براي نيمه دوم س��ال 
هيچ ارزي نداشتيم و تأمين ارز براي نهاده و مواد 
اوليه دارويي كاري سخت و حساس است كه دو تا 
چهار ماه تأمين و توليد آن زمان مي برد. بالاخره با 
دستور مستقيم رئيس جمهور ما در نيمه دوم سال 
توانستيم پوشش ارزي ٧۰۰ ميليون دلار را بگيريم 
كه از ماه گذشته شروع شد و با اولويت بندي مناسب 

كمبودهاي تأمين داروهاي خاص و مهم برطرف 
شده است، اما آنقدر ارز در اختيار نداشتيم كه براي 

كمبودهاي سه ماه بعد برنامه ريزي كنيم.«
وي با ابراز اميدواري از اينكه با تخصيص ارز مورد 
نياز بتوانيم كمبودهاي تا پايان سال را مرتفع كنيم، 
مي افزايد: »اين كمبودها وجود دارد و به تخصيص 
ارز نياز دارد، در ح��ال حاضر براي يك ماه ۵۰ قلم 

دارو و براي سه ماه ۱9۰ قلم دارو كمبود داريم.«
دارايي در عين حال تأكيد مي كند: »ما به دارويي 
كه مشابه داخلي دارد يا دارويي كه منجر به توقف 
چند توليد كننده شود، كمبود نمي گوييم. برخي 
كمبودها هم به علت بروز م��وج كرونا رخ مي دهد 
كه كمبود محسوب نمي ش��ود، بالاخره با تأمين 
ارز اميدواريم تا پايان سال و ابتداي سال آينده اين 

كمبودها رفع شود.«
   كمبود ۵٠ قلم دارو طبيعي است !

 محمد هاشمي، سرپرست مركز روابط عمومي و 
اطلاع رساني وزارت بهداشت، صحبت هاي معاون 
وزير درباره كمبوده��اي دارويي را اينگونه توجيه 
مي كند: »همواره در اكثر كش��ورهاي دنيا، برخي 
اقلام دارويي به دلايل مختلف از جمله كمبودهاي 
جهاني، افزايش تقاضا در برخي ش��رايط از جمله 
پاندمي كرونا، تجويزهاي بي رويه، مشكلات توليد 
و توزيع و حوادث و بحران هاي طبيعي و غيرطبيعي 
وجود دارد. در خيلي از كش��ورها، همواره كمبود 
دارو تا ۵۰ قلم دارو حتي براي داروهاي بيمارستاني 
و داروهايي كه كمتر مورد استفاده قرار گيرند، براي 
يك ماه وجود دارد و كمبودهايي كه براي سه ماه 
اعلام مي شود، به اين معني است كه موجودي آنها 
تا سه ماه كافي است و بايد براي تجديد ذخاير آنها 

برنامه ريزي شود.«

ب��ه گفت��ه سرپرس��ت مرك��ز رواب��ط عمومي و 
اطلاع رس��اني وزارت بهداش��ت س��ال گذش��ته 
كمبودهاي دارويي زي��اد بود و حتي ب��ه بيش از 
22۰ قلم هم رس��يده بود، اما خوشبختانه در حال 
حاضر، كمبودهاي يك ماهه و س��ه ماهه كاهش 
قابل توجهي يافته و به ۵۰ قل��م كمبود يك ماهه 
و ۱9۰ قلم كمبود سه ماهه رسيده كه البته دولت 

اهتمام ويژه براي تأمين اين داروها دارد. 
هاش��مي تأكيد مي كند: » برنامه ريزي س��ازمان 
غذا و دارو براي تأمين دارو در س��ال آينده است و 
در صورت تأمين منابع ارزي، مش��كلي براي اين 
حوزه به وجود نمي آيد، چراكه در ش��رايط ايده آل 
هم همواره كمبود دارويي به دلايل مختلف وجود 

خواهد داشت.«
   از اين س�ر ش�هر به آن س�ر ش�هر براي 

پيچيدن يك نسخه 
وقتي به سراغ بيماران مي رويم و به داروخانه ها به 
خصوص داروخانه هايي كه داروي بيماران خاص 
و صعب العلاج عرضه مي كنند، مراجعه مي كنيم، 
افراد بس��ياري را مي بينيم كه وقتي از نسخه پيچ 
داروخانه مي ش��وند فلان قلم از نس��خه را نداريم 
با چهره اي مس��تأصل بيرون مي آيند و به س��راغ 
داروخانه ش��بانه روزي بع��دي مي روند كه ممكن 

است آن سر شهر باشد. 
آقاي حيدري به بيماري سرطان روده مبتلاست 
و چند ماهي اس��ت ش��يمي درماني مي شود. وي 
مي گويد: اغلب اوقات همس��رم مجبور است براي 
پيچي��دن نس��خه داروه��اي ش��يمي درماني به 
چندين داروخانه در نق��اط مختلف مراجعه كند. 
به طور نمون��ه يك بار داروهاي ش��يمي درماني ام 
پيدا نمي ش��د و به داروخانه ه��اي ۱3 آبان، هلال 
احمر، بيس��تم فروردين، داروخان��ه بيماري هاي 
خاص در خيابان ويلا مراجع��ه كرديم و در نهايت 
ما را به داروخانه اي در شهر ري فرستادند كه همه 
داروها را داش��ت، اما يكي از داروها را نداده بود كه 
در بيمارستان متوجه شديم و دكتر دوباره نسخه 
كرد و همس��رم براي تهيه دارو به داروخانه اي در 

پارك وي رفت.«
آنطور كه آق��اي حيدري مي گويد حتي س��امانه 
اطلاعات دارويي ۱9۰ هم درس��ت كارش را انجام 
نمي دهد. به طور نمونه كلس��يم فولينات يكي از 
داروهايي اس��ت كه قب��ل از ش��يمي درماني بايد 
استفاده كند و ۱9۰ به او مي گويد توزيع نشده اما 
داروخانه 22 بهمن تجريش اين دارو را داش��ت و 

توانسته بود تهيه كند!
آقاي بيژني كه بيمار پيوندي است و تجربه سال ها 
مصرف دارو را دارد، درباره كمبودهاي دارويي نكته 
جالبي مي گويد و آن اين است كه انگار داروخانه ها 
و مراكز توزيع دارو عمداً داروها را در اختيار بيماران 
قرار نمي دهند و وقتي س��ر و صداهاي رس��انه اي 
مي خوابد  و صحبت از تخصيص ارز می شود  دارو به 

ميزان كافي هست!
دارو براي بيماران از نان ش��ب هم واجب تر است 
و كمبودهاي دارويي خيلي وقت ها مي تواند جان 
بيماران را در معرض خطر قرار دهد. انس��اني كه 

ارزش جانش با هيچ ارزي هم ارز نيست!
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عقبنشينيخوشنشينها
»جوان« در روز پاياني ضرب الاجل رئيس جمهور، آخرين خبرها را از آزادسازي سواحل بررسي كرده است

درمان کمبود دارو یی با تخصیص ارز
 در حالي كه سال ٩٧ رقمي برابر 3/٩ ميليارد دلار براي دارو در نظر گرفته شده بود 

مجلس سال گذشته براي تأمين كل دارو و تجهيزات پزشكي در سال ١۴٠٠، 2 ميليارد دلار در نظر گرفت

امروز آخرين مهلت براي آزاد سازي سواحل از 
6٠ متر حريم دريا است. بسياري از وزارتخانه ها 
و ارگان ه�ا و دس�تگاه هاي خوش نش�ين در 
س�واحل اس�تان هاي ش�مالي پس از دستور 
رئيس جمه�ور به ص�ورت ضربتي س�ازه هاي 
متصرف را در حريم دريا آزاد كردند. در برخي 
اس�تان ها همچ�ون اس�تان مازن�دران اخبار 
رسمي حاكي از آن است كه بيش از ٩٠ درصد 
تصرفات حريم دريا آزادس�ازي شده اس�ت. 
آزادسازي به س�واحل جنوبي هم تسري پيدا 
كرده اس�ت. بخش اعظم كار انجام ش�ده، اما 
هنوز ت�ا نهايي ش�دن، اقداماتي باقي اس�ت. 
  آزاد س�ازي ٩٠ درصدي در اس�تان هاي 

شمالي 
وزير كشور با اعلام اينكه آزادسازي سواحل گيلان 
و مازندران بيش از 9۰ درصد پيشرفت داشته است، 
اعلام كرده اي��ن روند همچنان ب��ا جديت كامل 

ادامه دارد. 
احمد وحيدي در نشست مشترك با استانداران 
استان هاي ساحلي شمال و جنوب كشور با بيان 
اينكه در اس��تان گلس��تان از همان ابتدا مسئله 
خاص��ي در حوزه تصرف س��واحل نداش��ته ايم، 
اعلام كرد: در اين نشس��ت پيش��رفت آزادسازي 
سواحل كش��ور به طول ۶۰ متر از حريم ساحل 
به صورت كارشناس��ي و دقيق مورد بررسي قرار 
گرفت و مشخص شد كار آزادس��ازي سواحل به 
نحو مناسب و مؤثري در استان هاي شمالي كشور 

پيش رفته است. 
به گفته وزير كشور در استان هاي جنوبي كشور 
هم آزاد سازي سواحل در حال پيگيري است؛ به 
گونه اي كه در اس��تان هاي خوزس��تان، بوشهر و 
هرمزگان روند آزادس��ازي سواحل بدون مشكل 

خاصي در حال انجام است. 

وحيدي در خصوص س��اماندهي سواحل تأكيد 
كرد: در اين حوزه محوريت كار با شهرداران مناطق 
اس��ت و تلاش داريم با انجام حمايت هاي فني و 
لجستيكي لازم هر چه سريع تر سواحل آزاد شده 

در اختيار شهروندان عزيز كشور قرار گيرد. 
  هرگونه دخل و تصرف در ساحل 6٠ متري 

ممنوعيت قانوني دارد
در همين خصوص س��يد محمود حس��يني پور، 
اس��تاندار مازندران با اش��اره به آزادس��ازي 92 
درصدي س��واحل مازن��دران در حريم ۶۰متري  
تصريح كرد: در بخش اعظمي از پلاژهاي دولتي 
طبق ماده 23 قانون مديريت خدمات كش��وري 
ايجاد مهمانسرا، مجتمع هاي مسكوني، رفاهي و 
واحدهايي كه در اختيار دستگاه هاي دولتي باشد، 

ممنوع محسوب مي شود. 
حسيني پور خاطر نشان كرد: مازندران با بيش از 
92 درصد آزاد سازي حريم ۶۰ متر دريا از سوي 

دستگاه هاي دولتي پيشتاز است. 
   مردم تا تابستان به دريا مي رسند

با آزاد س��ازي س��واحل باي��د زمينه دسترس��ي 
شهروندان به س��واحل حريم دريا فراهم شود تا 
مردم بتوانند به راحتي از مسير هاي موجود به دريا 
دسترسي پيدا كنند. به گفته مسئولان تا تابستان 
مردم مي توانند با فراهم شدن زير ساخت ها به دريا 
برسند. همچنين ساخت هر مانع تحت هر عنوان 
به گونه اي كه مانع دسترس��ي مردم به س��واحل 

بشود، در حريم ۶۰ متر ممنوع اعلام شده است. 
  عقب نشيني نيرو هاي مسلح از سواحل 

استان هاي شمالي كشور
پس از دس��تور رئيس جمهور و به تبع آن دستور 
رئيس ستاد كل نيرو هاي مسلح مبني بر عقب نشيني 
يگان هاي تابعه نيرو هاي مسلح از اماكن غير عملياتي 
در سواحل درياي خزر، تيم بازرسي استقرار يافته در 

اين مناطق پس از نظارت و بررسي هاي ميداني، در 
اطلاعيه اي اعلام كرد: همه اماكن تابعه سازمان ها و 
يگان هاي نيرو هاي مسلح در سواحل شمالي كشور 
با هماهنگي اس��تانداري هاي گيلان، مازندران و 
گلستان تا 2٧ بهمن ماه بر اساس ضوابط تعيين شده 
به ميزان ۶۰ متر از اماكن غير عملياتي در سواحل 
درياي خزر كه جنبه غير نظامي و تفريحي دارند، 

عقب نشيني كردند. 
  ٧٠ درص�د حري�م محيط�ي س�د البرز 

آزادسازي شد
رئيس كل دادگس��تري اس��تان مازندران نيز از 
تخريب بناهاي غير مجاز در حريم س��د البرز در 

شهرستان سوادكوه شمالي خبر داد. 
حجت الاس��لام و المس��لمين اكب��ري گفت: با 
پيگيري هاي صورت گرفته و بر اس��اس گزارش 
دادستاني س��وادكوه ش��مالي وجود اين بناهاي 
غير مجاز مانع از آبگيري سد البرز بوده و خطرات 
و حوادث جاني و مالي را براي س��اكنين به دنبال 
داشت. تخريب سازه هاي غير مجاز باعث پيشگيري 
از بروز حوادث مورد اشاره در حريم سد البرز شد. 
رئيس ش��وراي حفظ حقوق بيت المال اس��تان 
مازندران افزود: با همكاري و هماهنگي دادستان 
سوادكوه ش��مالي ٧۰ درصد حريم محيطي سد 
با كمك و همياري مردم و 3۰ درصد باقي مانده 
متعلق به افرادي اس��ت كه مش��كلات حقوقي و 
قضايي دارند و به زودي با كمك مردم، مسئولان 
و آب منطقه اي حريم سد كاملًا آزادسازي خواهد 

شد. 
  مساحت سواحل اشغالي در جنوب كشور 

بيشتر است 
 قائم مقام سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري 
كشور تأكيد مي كند مساحت سواحل تصرف شده 
در جنوب بيشتر از شمال كشور است. به  گفته رضا 

بياني، هرمزگان و بوشهر از نظر مساحت سواحل 
اشغالي در جنوب كشور بيش��ترين آمار را دارند. 
مسئولان اين دو استان نيز طي دو هفته گذشته 
دستور آزاد سازي فوري س��واحل خليج فارس را 

صادر كرده اند. 
در روز هاي گذش��ته 3۰ كيلومتر از ساحل قشم 
و۴۰كيلومتر از س��احل جزيره هرمز آزاد س��ازي 
ش��ده بود. رئيس كل دادگس��تري هرمزگان هم 
گفت: ۴كيلومتر از ساحل ضلع غربي شهر درگهان 
كه در حريم ۶۰ متر ساحل قرار داشت، رفع تصرف 
شد. مجتبي قهرماني گفت: محدوده رفع تصرف 
شده شامل ديوار چيني، پي س��نگي، سازه هاي 
سرپوشيده و غيرمسقف بدون سكونت، سد و بند 

خاكي بوده است. 
  آغاز آزادسازي سواحل مكران در چابهار 
نخستين آزادس��ازي ها در س��واحل مكران پس 
از دس��تور رئيس جمه��ور در چابه��ار رقم خورد 
و تاكنون ۱2 ه��زار و ۴۵۰ متر مربع از س��واحل 
مكران آزادسازي شده است. محمديونس حقاني، 
شهردار چابهار در اين باره اعلام كرد: پيرو دستور 
رئيس جمهور و با هماهنگي دادس��تان عمومي 
و انقلاب شهرس��تان چابهار و مراج��ع ذي ربط 
ديگر، ش��هرداري چابهار نيز همانند ديگر بنادر 
كشور آزادس��ازي س��واحل درياي عمان را آغاز 
كرده است. در اين راستا يك هزار و ٧۰۰ مترمربع 
از تصرفات اداره ميراث فرهنگ��ي، ۴ هزار و ۵۰۰ 
مترمربع از اداره هواشناس��ي، ۶ هزار مترمربع از 
ش��ركت »پرليت« و 2۵۰ مترمربع از مركز ملي 

اقيانوس شناسي آزادسازي شده است. 
 طرح هاي ضربتي نيازمند نظارت هاي سيستمي 
مداوم اس��ت؛ چراكه اگر امروز به شكل صحيح و 
اصولي اجرا نش��ود، به دوباره كاري و رفع تصرف 

مجدد  خواهد انجاميد. 

    معاون فني و عمليات مركز اورژانس ته��ران از افزايش 2۰ درصدي 
مزاحمت هاي تلفني اورژانس تهران خبر داد. 

     رئيس س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي و مشاركت هاي مردمي 
گفت: مدارس غيردولتي در حال حاضر حدود يك ميليون و 9۰۰ هزار نفر 
دانش آموز را در ۱8 هزار و ٧۵۰ مدرسه تحت پوشش دارد. تعداد نيروي 
انساني مدارس غيردولتي 23۰ هزار نفر هستند كه حدود ۱٧۰ هزار نفر 

نيروي آزادند. 
    س��خنگوي س��ازمان انتقال خون با بيان اينكه ميزان خوني كه اهدا 
مي شود، حجم كمي از خون بدن است، بيان داشت: هموطنان با اطمينان 
خون اهدا كنند، زي��را اين ميزان خون اهدايي بعد از 2۴س��اعت جبران 

مي شود. 
    كمبود ويتامين D در افزايش چاقي نق��ش دارد و دريافت كافي اين 
ويتامين مي تواند به كاهش وزن، كاهش چربي هاي بدن و بهبود سلامت 

متابوليك كمك كند. 
    رئيس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات با بيان اينكه مشكل اينترنت 
ثابت در كوتاه مدت به صورت ريشه اي قابل حل نيست، افزود: برنامه سه 
ساله اي براي نوسازي شبكه داريم، البته اين به معناي انجام ندادن كارهاي 

ديگر نيست و در اين مدت براي بهتر شدن شرايط تلاش مي كنيم. 
    كارش��ناس مركز پژوهش هاي مجلس با بيان اينكه   در برخي موارد 
صدور پروانه ساختماني تا 3۰ ماه زمان مي برد،گفت:  متوسط دريافت پروانه 

ساختماني در بسياري كشورها دو هفته است. 

 افزایش ۲۵ درصدي 
نرخ کرایه حمل ونقل عمومي پایتخت

رئيس كميس�يون حم�ل و نقل ش�وراي ش�هر ته�ران از افزايش 
2۵ درصدي نرخ بلي�ت مترو و اتوب�وس و كرايه تاكس�ي خبر داد. 
جعفر تشكري هاشمي، رئيس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران در 
مورد كرايه حمل و نقل عمومي در سال آينده گفت: كميسيون حمل و نقل 
شوراي شهر تهران فارغ از اينكه قيمت تمام شده براي مترو و اتوبوسراني 
چقدر خواهد بود، نرخ حداكثر افزايش 2۵ درصدي را براي نرخ كرايه حمل 

و نقل عمومي در سال آينده پيش بيني كرده است. 
وي با بيان اينكه حتي اگر افزايش هزينه ها بيشتر از اين نرخ باشد كه حتماً 
بيشتر است، شوراي شهر بيشتر از افزايش 2۵ درصد را تصويب نخواهد 
كرد، ادامه داد: طبيعاً مابه التفاوت اين مبلغ را از محل كمك هاي شهرداري 
و اگر بتوانيم از محل كمك دولت جبران مي كنيم.  رئيس كميسيون حمل 
و نقل شوراي شهر تهران افزود: در مورد نرخ كرايه تاكسي نيز با توجه به 
اينكه اين قاعده رعايت مي شود و افزايش نرخ كرايه سال آينده از 2۵ درصد 
بيشتر نخواهد بود، سعي مي كنيم تفاوت نرخ تورم با نرخ كرايه را از محل 
اجازه نصب تبليغات روي بدنه و داخل تاكسي ها به نحوي جبران شود تا 
براي رانندگان تاكسي هم اين فعاليت مقرون به صرفه باشد.  به گزارش 
ايس��نا، افزايش 2۵ درصدي نرخ كرايه براي وسايل حمل و نقل عمومي 
پيشنهاد كميسيون حمل و نقل شوراي شهر است و اين درصد بايد ابتدا 
در صحن شوراي شهر به تصويب برسد و بعد از تأييد فرمانداري، براي سال 

آينده لازم الاجراست. 

هشدار هواشناسي به ۳۰ استان کشور
س�ازمان هواشناس�ي ب�ا اش�اره ب�ه ورود س�امانه بارش�ي 
ب�ه كش�ور، هش�دار آب گرفتگ�ي معاب�ر، انس�داد راه ه�اي 
روس�تايي، ك�ولاك ب�رف و ري�زش بهم�ن ص�ادر ك�رد. 
بر اساس تحليل نقشه هاي هم  ديدي و آينده نگري سازمان هواشناسي با 
ورود سامانه بارشي به تدريج در مناطق غرب، جنوب غرب، شمال غرب، 
دامنه هاي زاگرس مركزي، ارتفاعات و دامنه هاي جنوبي البرز و سواحل 
غربي درياي خزر بارش برف، باران، وزش باد ش��ديد موقتي و رعدوبرق 
پيش بيني شده اس��ت.  بنا بر اين نقشه هاي هواشناس��ي، روز يك شنبه 
شدت بارش ها در مناطق ذكر شده افزايش مي يابد و علاوه بر اين مناطق، 
بارش ها در ش��مال فارس و بخش هايي از مركز ايران ادامه دارد. به خاطر 
همين بارش ها، سازمان هواشناسي براي 3۰ استان كشور وضعيت هشدار 
اعلام كرده است.  بر اساس اعلام سازمان هواشناسي روز دوشنبه به  تدريج 
فعاليت سامانه بارشي در مناطق مركزي، شرق و شمال شرق گسترش 
مي يابد. اوايل وقت سه شنبه در مناطق شمال شرق كشور بارش پراكنده 
انتظار مي رود و به  تدريج سامانه بارشي از كشور خارج مي شود. گزارش هاي 
سازمان هواشناس��ي حاكي اس��ت بر اثر اين تغييرات جوي، اختلال در 
تردد، پديده مه، كاهش ديد، لغزندگي جاده ها، كولاك برف در جاده هاي 
كوهستاني، احتمال سقوط بهمن، احتمال مسدود شدن راه هاي روستايي 
به سبب بارش برف، تأخير و احتمال لغو پرواز و احتمال آب گرفتگي معابر 

شهري رخ خواهد داد. 
پرهيز از سفرهاي غير ضروري، تجهيز خودروها به لوازم زمستاني از جمله 
زنجير چرخ، مه ش��كن و س��وخت كافي، عدم جابه جايي عشاير كوچ رو، 
احتياط در فعاليت هاي كوهنوردي، آمادگي دستگاه هاي اجرايي و امدادي 
براي عمليات برف روبي، لايروبي جوي ها، آبراه ها و مسيل ها و ساير اقدامات 
پيشگيرانه لازم به ويژه در فعاليت هاي كشاورزي براي دوري از خسارت 

احتمالي توصيه شده است. 

حسین سروقامت

 اطاله دادرسي
 بلاي جان دستگاه قضایي

به گفته رئيس كل دادگستري استان تهران 
 برخي شعب دادگاه ها تا 2 هزار پرونده 

از قبل مانده دارند!
بيش�ترين گلايه مردم از دادگاه هاي پايتخت، اطاله دادرس�ي 
ي�ا هم�ان طولاني ش�دن رس�يدگي ب�ه پرونده ه�اي قضايي 
اس�ت. اين خب�ر را رئي�س كل دادگس�تري اس�تان تهران در 
نشس�ت ارزياب�ي عملك�رد حوزه ه�ا و مجتمع ه�اي قضاي�ي 
اعلام كرده اس�ت. طولاني ش�دن زم�ان رس�يدگي قضايي در 
پايتخت از يك طرف و حجم قابل توجه مطالبات مردم از طرف 
ديگر سبب ش�ده در پرون�ده اي كه وقت دادرس�ي آن تجديد 
مي ش�ود، زمان دادرس�ي چندين س�ال هم به طول بينجامد!

رئيس كل دادگستري استان تهران در نشست ارزيابي عملكرد حوزه ها 
و مجتمع هاي قضايي، آمارهاي جالب��ي ارائه داد و به موارد مهمي كه 

موجب اطاله دادرسي مي شوند، اشاره كرد. 
   برنامه عملياتي براي مقابله با اطاله دادرسي

وجود نداشتن تناسب در تعداد تعيين اوقات رسيدگي در ميان شعب 
قضايي، تعيين وقت دادرسي فقط تا اذان ظهر، حجم زياد تعداد تجديد 
اوقات در برخي مجتمع هاي قضايي و ثبت دادخواس��ت هاي ناقص از 
جمله مهم ترين دلايلي بود كه به گفته رئيس كل دادگستري موجب 

اطاله دادرسي شده اند. 
كمبود قاضي يا افزايش وارده ها در خيلي از شعب رسيدگي به پرونده ها 
باعث طولاني ش��دن مراحل رسيدگي قضايي ش��ده اند. در سال هاي 
اخير با وجود تلاش هاي صورت گرفته، دستگاه قضا نتوانسته به نقطه 
مطلوب يا وضعيت نسبي در اين زمينه دست يابد و كار هاي معوقه هم 

انباشت شده است. 
اوايل آذرماه بود كه »برنامه عملياتي با راهبرد كاهش اطاله دادرسي« 
از س��وي رئيس جديد دادگس��تري پايتخت ابلاغ ش��د. هدف از اين 
برنامه اين بود كه مش��خص شود، چه ميزان پيش��رفت يا پسرفت در 
چه بخش هايي از سيستم قضايي وجود دارد و در نهايت براي يك ماه 
پاياني سال بايد چه كار هايي براي تس��ريع در رسيدگي به پرونده ها 

انجام شود. 
   برخي دلسوزي بيشتري دارند

در همين زمينه رئيس كل دادگستري استان تهران در نشست ارزيابي 
عملكرد حوزه ها و مجتمع هاي قضايي با بيان اينكه در برخي از شعب با 
آمار بالاي پرونده هاي مانده بعضاً تا 2 هزار پرونده مواجه هستيم، گفت: 
طولاني شدن اوقات رسيدگي از يك طرف و حجم قابل توجه مطالبات 
مردم از طرف ديگر س��بب مي ش��ود در پرونده اي كه وقت دادرسي 
تجديد مي شود، زمان دادرسي چندين سال به طول مي انجامد و اين 

وضعيت زيبنده دستگاه قضايي نيست. 
عل��ي القاصي مهر با اش��اره به اينك��ه ارزيابي عملكرد ه��اي قضات و 
كاركنان موجود حاكي از متمايز بودن عملكردهاس��ت، عنوان كرد: 
در يك مجتم��ع قضايي، ح��وزه قضايي و مجموع��ه قضايي عملكرد 
يك قاضي با قاضي ديگر و يك ش��عبه قضايي با شعبه ديگر اختلاف 
بس��ياري از نظر كمي دارد. در ش��عبه اي ميزان كارك��رد و مختومه 
بعضاً 3۰۰ پرونده اس��ت و در ش��عبه ديگر به ۱۵۰ پرونده نمي رسد. 
در حالي كه بررسي ها نش��ان مي دهد پرونده ها از نظر كيفي و كمي 
در يك سطح است و تفاوت چنداني با هم ندارد. بنابراين اين موضوع 
حكاي��ت از اين دارد كه ت��لاش و وقت گذاري برخي هم��كاران براي 
 پرونده ها بيشتر بوده و توانايي هاي بيش��تري در رسيدگي ها از خود 

نشان داده اند. 
وي با بيان اينك��ه در هر جا كه مديري فعال، جدي، دلس��وز و پيگير 
است، كمترين مش��كلات را داريم، گفت: در جايي كه فردي روحيه 
لازم را نداشته باش��د، كار ها دچار وضعيت ايستا و بعد از مدتي سبب 
روزمرگي و انفعال در مجموعه خواهد ش��د و در پ��ي آن كار ها دچار 
اختلال خواهد ش��د و از طرفي امكان ايجاد فساد در آن مجموعه هم 

وجود خواهد داشت. 
   بعد از اذان ظهر هم تعيين وقت كنيد!

رئيس كل دادگستري استان تهران تصريح كرد: در برخي از حوزه ها 
و مجتمع هاي قضايي رويه اين اس��ت كه تا اذان ظهر بيش��تر تعيين 
وقت ندارند، اما بع��د از اذان ظهر نيز زمان كافي ب��راي تعيين اوقات 
وجود دارد. در اين زمينه از رؤس��اي مجتمع ه��ا و حوزه هاي قضايي 
مي خواهم تا بررس��ي ش��ود پس از اذان ظه��ر كدام ش��عب تعيين 
 وقت نمي كنن��د و پيگيري ه��اي لازم ب��راي اصلاح اي��ن رويه غلط 

صورت گيرد. 
القاصي مهر با بيان اينكه تعداد اوقات در برخي از شعب اجراي احكام 
كيفري و مدني پايين است، گفت: بر اساس بررسي هاي صورت  گرفته، 
تعداد اوقات در ش��عب اجراي احكام كيفري كمتر از 3۰ مورد نبايد 
باشد؛ بنابراين ضرورت دارد در خصوص شعبي كه كمتر از 3۰ مورد 
تعيين وقت كرده اند رؤس��اي حوزه هاي قضايي و دادس��تان ها ورود 

داشته باشند و موضوع را پيگيري كنند. 
   گرفتاري مردم و قضات با پرونده هاي ناقص

وي با بيان اينكه بر اس��اس آمار، دادگاه تجديدنظ��ر در برخي ماه ها 
23 ه��زار پرون��ده وارده دارد، اظهار كرد: زماني ك��ه بخش عمده اي 
از پرونده ها ب��ه صورت ناق��ص به تجديدنظ��ر ارجاع مي ش��ود، هم 
 حقوق م��ردم تضييع خواهد ش��د و هم قض��ات درگير رف��ت و آمد 

پرونده ها هستند. 
القاصي مهر با اش��اره به حجم زياد تعداد تجديد اوقات اظهار كرد: بر 
اساس آمار اعلام شده در ماه قبل ۴۶ هزار مورد تجديد وقت داشته ايم 
كه اين آمار بسيار بالايي است و نياز به آسيب شناسي و بررسي دارد. در 
اين زمينه، تأكيد بر اين است كه رؤساي مجتمع ها و حوزه هاي قضايي 
نسبت به اين موضوع ورود و بررسي كنند كه بيشترين تجديد اوقات 
اولاً مربوط به كدام شعب اس��ت. ثانياً مربوط به چه بازه زماني است. 
ثالثاً با احصای دو مورد قبل، ورود ميداني و كارشناسي صورت گيرد 
و با قاضي مربوطه صحبت ش��ود و اگر اقدام مديريتي يا اجرايي لازم 

است، صورت پذيرد. 
   مأموريت براي شناسايي متخلفان

در پايان اين نشست، عالي ترين مقام قضايي استان تهران به سرپرست 
دادگاه هاي تجديدنظر اس��تان تهران مأموريت داد ت��ا اقدام به تهيه 
كاربرگ مربوطه به  منظور ارجاع نش��دن پرونده هاي ناقص به دادگاه 
تجديد نظر كند. وي تأكيد كرد كه »ضرورت دارد پس از تهيه كاربرگ 
مبني بر موارد نقص، اين فرم از سوي مدير دفتر شعبه مربوطه تكميل 
و امضا شود و پس از آن اگر فردي سهل انگاري كرد و موضوع را رعايت 

نكرد، تخلف او اعلام شود.«

در ضيافت ش�ام مدرس�ه كودكان نات�وان ذهن�ى نيويورك، 
پدر»ش�ايا« دانش آموز مدرس�ه نطقى ايراد كرد كه حاضران 

هرگز فراموش نمى  كنند!
او اش�ك ريزان گفت خداوند هر چيزى را كامل مى آفريند، اما 

كمال بچه من در كجاست؟ 
شنوندگان شوكه شدند. . . او گفت پروردگار با آفرينش بچه اى 
شبيه شايا كمال وي را در روشى مى گذارد كه ديگران با او رفتار 
مى كنند. . . آنگاه به بيان ماجرايي پرداخت:»روزي من و شايا 
در پارك قدم مى  زدي�م. كودكاني را ديديم كه بيس�بال بازى 
مى كردند. شايا پرسيد بابا! به نظرت اونا منو بازى ميدن؟ پسرم 
بازى بلد نبود، اما من به آنان رو انداختم. آنها به رغم شرايط وي، 

او را پذيرفته، تا مرز قهرماني بردند!
آن روز وقتي كودكان، شايا را مثل قهرماني روى دوش  گرفتند، 

كل تيم برنده شده، همه ١8 پسر به كمال رسيدند. . . «
آسمان فرصت پرواز بلند است، ولي  قصه اين است چه اندازه 

كبوتر باشى
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زهرا چيذري 
  گزارش  یک


